
 

20200304  誰來午餐_會議紀錄 

地點：旺宏館大半圓會議室 
與會師長：賀陳弘校長、王俊程學務長 
 
一、 原子科學院學士班 陳同學 

1. 學士班二專課程有一些規劃得不太完整，導致學程支離破碎，以電機二專

為例，有通訊原理無機率、數位訊號處理概論但無程式設計。是否可以在

二專總學分不變的情況下開放更多選修課計入二專科目？ 

答：清華二專課程設計共 180 學分，一個學程 30~40 學分，以該領域必修課

程為核心課程。二專設計是帶領學生進入大門的概念，延伸的課程可能放

不進這些學分，如果學生有興趣，未來可以再深入研究。 

 
二、 幼兒教育學系研究所 劉同學 

1. 想了解校長在求學經驗及出社會後遇到的困境是如何解決與看待？ 

答：在求學過程找到自己真正願意終生不悔的志趣，畢業後遇到困境會有更

大的動力設法克服，否則比較容易感到挫折。 

 
三、 資訊工程學系 伍同學 

1. 爲什麽國際學生宿舍衛生環境和供水設備四年來依舊如此差？沒有想過

國際學生宿舍環境會導致每年國際學生收生比例下降？宿舍垃圾桶也常

很髒沒有換。 

答：（學務長）去年清潔承包商確實有未盡清潔之責，今年已經換承包商加以

改善，住宿組會持續要求清潔廠商，同學若有發現清潔廠商未打掃清

潔，可立即告知住宿組或管理中心，將督促廠商立即改進。廁所               
垃圾袋應經常更換，將請住宿組制定 SOP 流程，加強管理。 

2. 爲什麽不選擇線上課程而是選擇延遲開學呢？ 

答：是依照疫情指揮中心決議，延後開學。線上學習是個趨勢，但仍有教學品

質與效果的考量。好的線上教學效果，要有軟硬體搭配。線上學習，有些

課程，如程式設計適合；有些如人文社會課程則全面線上學習還不妥適。

依指揮中心規定，若有一個同學感染全班停課，兩個就全校停課，別無選

擇時，即全面進行線上課程。 



四、 資訊工程學系 陳同學 

1. 之前跟圖書館反應，希望可以在總圖的影印機旁放添置文具和釘書機（人

社圖書館有提供相關服務），但沒有相關回應。 

答：總圖及人社、南大分館影印區均有放釘書機供自行取用，請總圖確認是否

有被取走？查明原因，研擬辦法不要被拿走。 

2. 信齋廁所衛生不佳，多次反應還是一樣。請問武漢肺炎來襲，如何保障宿

舍清潔衛生？多次反映，一年五次，頻率有點高。 

答：目前信齋是管線的問題，整體大處理，需要一些時間。若停止住宿，影

響約三百人，會減少住宿的床位，須權衡是否需要封起來整修停止住

宿。持續要求清潔品質。    

 
五、 Mr. Agarwal from Department of Engineering and System Science 

1. We International Student get scholarship for 4 years in our PhD programme. If 
we could not finish our PhD within 4 years it’s a big problem to meet our 
financial expenses and tuition fees in some department. Some departments like 
chemistry, chemical engineering, Material science & Engineering, NEMS are 
financially strong so student get very sound financial support from their 
supervisor at the same time they are getting scholarship from their own country 
and NTHU Scholarship also so they are getting money from three sources at 
the same time. Some students took scholarship from Taiwan government, It’s a 
very big amount. After that they applied NTHU scholarship at the same time so 
they got money from many sources in their Ph.D in Taiwan. Those students did 
not inform NTHU that they are already getting scholarship from their own 
country and Taiwan government. It is happening from past many years. But 
some genuine and needy students like us are facing really big problem. Can 
NTHU support some students after four years for tuition fees/dorm fees etc? It 
will be great support for us. 

答：If we expand the period of scholarship, this may affect other students’benefit. 
The research project graduate students are conducting usually will provide some 
fund, as a result, I encourage students to ask their advisor for help. At the same 
time, we will try our best to make the scholarship offered by NTHU as equal as 
possible. But if school limits the total amount and the number of the 
scholarships the international students can apply, they will lose the motivation 
to access to the resources outside the campus, which may place more financial 
burdens on NTHU. Also, as I know there are only about four to five “superstar” 



students getting more than one scholarship. 

2. In NTHU International dormitory hung dorm is not properly clean for hygiene. 
It is very unhealthy compare to other NTHU dormitory. Can NTHU do 
something to improve the hygiene condition especially in washroom, Kitchen 
etc. on daily bases? Kitchen clean only in 2 times in a week. There are so many 
students. Daily approx. 50-60 students cook in kitchen. In weekends more than 
100 students cook in kitchen as there is no kitchen in other dormitory. But 
kitchen clean only 2 times in week not properly. Bathrooms also clean only 1 
or 2 times in a week and no proper cleaning just formality to clean. At the same 
time we are getting mail to take care of the severe special infectious pneumonia 
from Wuhan. 

答：We will ask the division of student housing to clean the kitchen every day at 
the daytime and also to clean the bathroom everyday.                                                      
將告知住宿組，每天白天清潔廚房 1 次、廁所也每日清潔。  

3. Can we exempt TOFEL as we did all our education in English? Can we get 
some workshop/software knowledge from CIC, TSMC, NAR lab in English to 
enhance our technical skills. 

答：The department office has started to deal with this issue. Please follow up the 
web site of the department for the updated information.               
School has already asked some of those companies to offer workshops or 
courses in English. Please remind the office of research affairs to inform 
TSMC to provide English materials in their courses.          

 
六、 Ms. Diaz from IMBA department 

1. Regarding the dorms, there are not kitchens in most of the dorms for graduate 
students. Considering there are international students and students with special 
dietary restrictions it is important for them to eat things they like and enjoy. 
Currently there is just one community kitchen below the dormitory area, which 
is not convenient for the students who need to cook on a daily basis. Why 
doesn't the university provide at least one full equipped kitchen in each dorm? 
Regarding safety issues, there can be safety protocols and some restrictions set 
so students can be more careful. The kitchens can be accessed using the student 
ID, so in case of an incident the university knows who to contact. 

答：In the past, students rarely cook, as a result there are only few kitchens in the 
dorms. We have already installed two new kitchens in both Hua and Shyr 



dorms. There are other two kitchens on the way in the new dorms located in 
both our main campus and southern campus. 

 
七、 數學系 黃同學  

1. 成績分布可能是老師的自由，希望學生不要只看成績選課，那我想問我們

應該怎麼選課，是不是可以公開教學評鑑？ 

答：即使有教學評鑑，老師的工作權還是需要有一定的法定程序才可解除。

教師升等、評量時都會列入考量，但教師法保障教師工作權，教學不力

因素很難去解雇老師。不公佈是要保護多數其他老師，而非少數不好老

師。各系開必修課時，會考量教學不力因素，加以排除。而現有線上課

程是可以部分彌補實體老師教學不好的問題。 

 
八、 生命科學院分子與細胞生物研究所 陳同學 

1. 博士生全時段投入在研究上，又限於一些規定不能兼差，假如薪資過低，

生活沒有保障，學校對這方面有什麼及時觀察還是了解，是學生的問題或

可能是在權力不平等下受到壓迫，有沒有辦法從會計系統或其他管道主動

去了解為什麼在同實驗室可能有被壓迫的情況。 

答：博班初始，學校會有較多資源用補助，隨著年級越高會減少，相對地指

導老師會承擔較多經費責任，基本上同一個實驗室應該不會有太大的差

異。相關問題可透過學生申訴，或請院長協助了解。學校已經訂有規

章，使院長可以用合適的方式與立場幫忙同學跟老師溝通。 

 
九、 人文社會學院學士班 林同學  

1. 我覺得目前還是兩個校區，教學、課程、師資都是，我想知道當年會決定

南大校區合併的原因? 

答：竹大帶來不同的領域，對人才的養成有很多的意義。我們希望對學生未

來的職涯有幫助，引進新的領域如教育與藝術，增加學生在認知傳達與

美學等方面能力與競爭力，以順應產業變遷。目前我們正在蓋新大樓，

大概三年後兩個學院會慢慢搬遷過來，使所有學生在同一個環境學習。

需時間轉換老師的思維價值。 
 

十、 動力機械工程學系 余同學  

1. 請問有沒有考慮類似台大的「輔系事後核可制」？讓學生修輔系更容易，



不用受限成績申請不到輔系，只要修完學分就給與輔系認定，這些同學也

不會擁有一般輔系生的優先選課資格，減少系所保護原系生修課權利的

顧慮（例如資工限制輔系名額 10人）。像我資工系的課都可以選到，這個

制度和我切身相關，這學期課就可以修完，有可能這學期就通過嗎? 

答：先登記資格，即有選課優先權，能保障修到課，不會選不到課，因此同

學可以事先知道能不能完成跨領域學習。事後核可的制度卻沒有這個確

定性。但從擴大學生學習的可能性著眼，可以請教務處將輔系、學程學

分規劃設計雙軌制並行。 
 

 


